
Za{to jo{ nema socijalnih
karata u Srbiji

Svega 
20 odsto 
siroma{nih
koristi 
popust za
struju
Srbija raspola`e velikim
potencijalom u obnovljivim
izvorima energije

Proizvodnja
peleta 
donosi 
50 miliona
evra
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S obzirom da je energetika za-
majac industrijskog razvoja
svake dr`ave, proizilazi da su
Srbiji  potrebna znatno ve}a
ulaganja u taj sektor nego {to je

to slu~aj danas,  zaklju~ak  je okru-
glog stola „Uloga energetike u razvo-
ju privrede Srbije“ koji je organizo-
vao ~asopis „Geopolitika“.

- Pred EPS-om je veliki investicio-
ni ciklus, koji bi trebalo da obezbedi
nove proizvodne kapacitete. Za iz-
gradnju novih blokova u termoelek-
tranama, kao i novih hidroelektrana
potrebna su velika sredstva, zbog ~ega
}e u taj posao biti uklju~eni i strate{ki
partneri. ̂ injenica da  je izvo|enje re-
monta, ugradnja opreme i izgradnja
pojedinih postrojenja poverena do-
ma}im kompanijama, potvr|uje da
Srbija ne oskudeva kada je re~ o stru~-
njacima za energetiku - istakao je Bo-
{ko Buha, direktor Direkcije Elektro-
privrede Srbije  za proizvodnju elek-
tri~ne energije.G. Vlaovi}

Nastavak na stranama IIS i IIIS 

Okrugli sto „Uloga energetike u razvoju privrede Srbije“

EPS mora da ostane dr`avno vlasni{tvo

Sponzor dodatka

Elektroprivreda Srbije

Ulaganja u energetski sistem najrentabilnija: Termoelektrana Nikola Tesla

M edijske spekulacije o tome da Mo-
skva stalnim menjanjem trase Ju-
`nog toka poku{ava da okrene dr-
`ave u regionu jednu protiv druge
nisu ta~ne, smatraju eksperti za

energetiku u Srbiji. Naime, sve je po~elo ta-
ko {to je nedavno rumunsko ministarstvo
ekonomije saop{tilo da je Bukure{t ubedio
Gasprom da uklju~i Rumuniju umesto Bu-
garske u Ju`ni tok i druge gasne projekte na
rumunskoj teritoriji. Ta informacija se po-
javila na sajtu balkans.com uz konstataciju
da se sti~e utisak da Moskva zapravo samo
igra igre budu}i da konstantno menja trasu
Ju`nog toka i odla`e realizaciju tog projekta. 

Vojislav Vuleti}, generalni sekretar
Udru`enja za gas Srbije, kategori~ki tvrdi da
Rusija nema nameru da menja trasu Ju`nog
toka. On smatra da igre igraju upravo oni
koji spekuli{u o tome, a to su protivnici Ru-
sije.

M. Koj~i}

Nastavak na strani IIIS

Stru~na javnost ne veruje da Rusija planira menjanje trase Ju`nog toka

Prolazak gasovoda 
kroz Srbiju zagarantovan

Rusiji potrebni alternativni kanali za snabdevanje energentima

Granski sindikat hemije, nemetala, energetike i rudarstva „Nezavisnost“

Akcionim planom do socijalno 
prihvatljivog restrukturiranja EPS-a
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Okrugli sto „Uloga energetike u razvoju privrede Srbije“

EPS mora da ostane dr`avno vlasni{tvo

S obzirom da je energetika zama-
jac industrijskog razvoja svake
dr`ave, iz toga proizilazi da su
Srbiji potrebna znatno ve}a ula-
ganja u taj sektor nego {to je to
slu~aj danas, zaklju~ak je okru-

glog stola „Uloga energetike u razvoju

privrede Srbije“  koji je organizovao ~a-
sopis „Geopolitika“.

- Pred EPS-om je veliki investicioni
ciklus, koji bi trebalo da obezbedi nove
proizvodne kapacitete. Za izgradnju
novih blokova u termoelektranama,
kao i novih hidroelektrana potrebna su
velika sredstva, zbog ~ega }e u taj posao
biti uklju~eni i strate{ki partneri. ̂ inje-
nica da je izvo|enje remonta, ugradnja

opreme i izgradnja pojedinih postro-
jenja poverena doma}im kompanija-
ma, najbolje potvr|uje da Srbija ne
oskudeva kada je re~ o stru~njacima za
energetiku - istakao je Bo{ko Buha, di-
rektor Direkcije Elektroprivrede Srbije
za proizvodnju elektri~ne energije. Ka-
da je re~ o ekonomskom aspektu poslo-
vanja energetskih preduze}a, nau~ni
savetnik u Institutu ekonomskih nauka

Bo`o Dra{kovi} istakao je da tu va`nu
ulogu ima efikasnost politike cena, ko-
ja nikako ne bi trebalo da bude socijal-
na kategorija. On je naglasio da u Srbiji
ne treba privatizovati klju~ne privred-
ne resurse, me|u kojima je i energeti-
ka. Prema njegovom mi{ljenju, u stra-
te{kim sektorima dr`ava bi trebalo da
zadr`i najmanje 51 odsto vlasni{tva.
Protiv privatizacije EPS-a zalo`io se i
Slobodan Petrovi}, sekretar Udru`enja
za energetiku pri Privrednoj komori Sr-
bije, koji je naglasio da je elektri~na
energija najva`niji doma}i resurs. 

Aca Markovi}, predsednik Uprav-
nog odbora EPS-a, istakao je da je za-
hvaljuju}i ulaganjima u revitalizaciju
postrojenja, Elektroprivreda Srbije u
prethodnih nekoliko godina pove}ala
proizvodnju elektri~ne energije za oko
3 milijarde kilovat-sati godi{nje. - Zbog

izostanka poskupljenja elektri~ne ener-
gije u potrebnom procentu, u ovoj go-
dini smanji}emo investicije za tre}inu.
EPS je u 2010. planirao ulaganja od 64
milijarde dinara, ali }e ona biti smanje-
na jer je struja poskupela samo jednom,
u martu za 10 odsto, umesto dva puta,
koliko je EPS tra`io. U planu je bilo po-
skupljenje struje 1. januara i 1. jula za
po 10 odsto - istakao je Markovi}. On je
dodao da }e zbog nedostatka investici-
ja morati da se redukuje kvalitet re-
monta i sigurnosti energetskog sistema.
Markovi} nije mogao da odgovori na
pitanje kada i u kom procentu }e cena
struje biti korigovana i naveo da bi pre-

ma ra~unicama Agencije za energetiku
struja trebalo da poskupi za 35 od 40
odsto. Predsednik UO EPS-a podsetio
je da odluku o poskupljenju struje do-
nosi Vlada Srbije. Prema njegovim re-
~ima, plan je da EPS u narednih pet do
{est godina ulo`i oko 9,5 milijardi evra,
od ~ega }e polovina biti iz sopstvenih
sredstava.

-  EPS mora da ulo`i velika sredstva u
komercijalni aspekt sa potro{a~ima,

kvalitet  i neprekidnost isporuke struje -
istakao je Markovi}, dodav{i da se pro-
jekti obnovljivih izvora energije u Srbiji
sporo realizuju, iako je zavr{ena neop-
hodna zakonska regulativa. Blagoje Ba-
bi}, nau~ni savetnik Instituta za me|u-
narodnu politiku i privredu, istakao je
da je ulaganje u energetski sistem naj-
rentabilnije jer se u kratkom roku posti-
`u pozitivni efekti na celu privredu.

Gojko Vlaovi}

Pred EPS-om veliki investicioni ciklus: Bo{ko Buha, direktor Direkcije Elektroprivrede Srbije  za proizvodnju 
elektri~ne energije

Zbog izostanka poskupljenja struje u potrebnom procentu, investicije }e biti smanjene za tre}inu: Aca Markovi}, predsednik Upravnog odbora EPS-a

EPS u narednih pet
do {est godina ula`e
oko 9,5 milijardi
evra, od ~ega 
polovinu iz 
sopstvenih izvora

U FOKUSU

Stru~na javnost ne veruje da Rusija planira menjanje trase Ju`nog toka

Prolazak gasovoda kroz Srbiju zagarantovan

M edijske spekulacije o tome
da Moskva stalnim men-
janjem trase Ju`nog toka
poku{ava da okrene dr`a-
ve u regionu jednu protiv
druge nisu ta~ne, smatraju

eksperti za energetiku u Srbiji. Naime,
sve je po~elo tako {to je nedavno ru-
munsko ministarstvo ekonomije saop-
{tilo da je Bukure{t ubedio Gasprom
da uklju~i Rumuniju umesto Bugarske
u Ju`ni tok i druge gasne projekte na
rumunskoj teritoriji. Ta informacija se
pojavila na sajtu balkans.com uz kon-
stataciju da se sti~e utisak da Moskva
zapravo samo igra igre budu}i da kon-
stantno menja trasu Ju`nog toka i od-
la`e realizaciju tog projekta. 

Vojislav Vuleti}, generalni sekretar
Udru`enja za gas Srbije, kategori~ki tvr-
di da Rusija nema nameru da menja tra-
su Ju`nog toka. On smatra da igre igraju
upravo oni koji spekuli{u o tome, a to su
protivnici Rusije. - Italijanska energetska
kompanija Eni i Gasprom potpisali su
sporazum o snabdevanju Italije gasom
iz Ju`nog toka. Da bi to bilo izvodljivo,
potrebno je da Ju`ni tok pro|e kroz od-

re|ene teritorije, uklju~uju}i i na{u zem-
lju. Ju`ni tok ima dva kraka, jedan ide
preko Srbije, a drugi preko Gr~ke i Jon-
skog mora - isti~e Vuleti}. 

Dragomir An|elkovi}, istori~ar i
analiti~ar, isti~e da se od po~etka pogre-
{no smatra da je Ju`ni tok propagand-
na pri~a, {to zapravo nije slu~aj.  

- Rusiji su potrebni alternativni ka-
nali za snabdevanje energentima. Pro-
mena trase Ju`nog toka zavisi od bal-
kanskih dr`ava. Zemlje na Balkanu vi{e
su okrenute ka Briselu i Va{ingtonu ne-
go ka Moskvi. Cilj Rusije jeste da omek-
{a stav balkanskih dr`ava i zato o Ju-
`nom toku pregovara s vi{e zemalja u

regionu. Na taj na~in ne mora da se
oslanja samo na jednu balkansku zem-
lju - nagla{ava An|elkovi}.

Samo dva dana nakon {to je Ga-
sprom uklju~io Bukure{t u projekat,
ruski predsednik Dmitrij Medvedev je
na nedavnom Ekonomskom forumu u
Sankt Peterburgu zahtevao od Bugar-
ske da preduzme hitne korake i zavr{i
pregovore s Gaspromom o projektu Ju-
`ni tok na bugarskoj teritoriji. Ruski li-
der je tom prilikom, tako|e, kazao da je
postignut usmeni dogovori i sa Make-
donijom o tome da Ju`ni tok prolazi
kroz njenu teritoriju preko Bugarske. 

Gasprom je tako|e na Ekonom-
skom forumu obe}ao Du{anu Bajato-
vi}u, direktoru Srbijagasa, da }e do
septembra  zavr{iti studiju izvodljivo-
sti za deo Ju`nog toka koji bi prolazio
kroz Srbiju. To bi, me|utim, imalo
smisla ukoliko bi gasovod vodio u Sr-
biju iz Bugarske. O Ju`nom toku koji bi
u Srbiju ulazio iz Rumunije ne mo`e se
govoriti ukoliko se prethodno ne utvr-
di ruta gasovoda na rumunskoj terito-
riji o ~emu jo{ nije bilo re~i.

Marija Koj~i}

Nabuko spekulacija
Generalni sekretar Udru`enja za gas Sr-

bije ne veruje da Rusija nema nameru da iz-
gradnjom Ju`nog toka osujeti napredak re-
alizacije projekta Nabuko, koji je pod pokro-
viteljstvom Evropske unije. Naime, realizaci-
ja Nabuka u bliskoj budu}nosti nije mogu}a,
tako da je taj projekat u ovom trenutku sa-
mo spekulacija - nagla{ava Vojislav Vuleti},
generalni sekretar Udru`enja za gas Srbije.

Cilj Rusije je da omek{a stav balkanskih dr`ava

Ugovor o strate{koj saradnji
NIS-a i Petrohemije

Naftna industrija Srbije i HIP-Pe-
trohemija potpisale su Spora-
zum o strate{koj saradnji. Spora-
zum su potpisali generalni direk-

tor Naftne industrije Srbije Kiril Krav-
~enko i ministar ekonomije i regional-
nog razvoja Mla|an Dinki}.

Sporazum predstavlja drugi korak u
definisanju odnosa izme|u dve kom-
panije posle Protokola o obnavljanju
proizvodnje i pobolj{anju finansijskog
stanja HIP-Petrohemije potpisanog 17.
septembra pro{le godine.

Tehnolo{ki proces je formiran na taj
na~in da NIS i Petrohemija sprovode
uzajamnu isporuku proizvoda i pru-
`anje usluga. NIS isporu~uje Petrohe-
miji primarni benzin kao sirovinu i
mazut, a Petrohemija isporu~uje adi-
tiv za benzine, vodenu paru i pru`a
usluge obrade otpadnih voda. U pret-
hodnim godinama je koli~ina proizvo-
da koje je isporu~ivao NIS po vrednosti
u zna~ajnoj meri prevazilazila obim
usluga Petrohemije, {to je dovodilo do
stalnog rasta potra`ivanja NIS-a prema
Petrohemiji, usled ~ega je dug dostigao
vi{e od 80 miliona evra.

U skladu sa protokolom potpisanim
u septembru 2009. godine NIS isporu-
~uje Petrohemiji 7.500 tona primar-
nog benzina mese~no pod uslovima
bankarske garancije sa odlo`enim ro-

kom pla}anja od 45 dana, {to je predu-
ze}u omogu}ilo da obnovi svoj rad po-
sle njegovog prestanka i obezbedilo mu
oko 30 odsto sirovine koja je neophod-
na za rad Petrohemije. Preostale koli~i-
ne sirovine se uvoze. Cena isporuke
NIS-a je bila odre|ena na nivou „ispod
tr`i{ne“ u cilju podr{ke procesu finan-
sijskog ozdravljenja Petrohemije. 

Po~ev od 1. avgusta NIS }e Petrohe-
miji isporu~ivati celokupan slobodan
obim primarnog benzina.  Posle pu-
{tanja u rad postrojenja za hidrokre-
king u punom kapacitetu, koje je pla-
nirano za period od 1. januara .2013.
godine,  NIS }e isporu~ivati od 25.000
do 40.000 tona primarnog benzina
mese~no. 

U NIS-u nagla{avaju da nisu zainte-
resovan za strate{ko investiranje u Pe-
trohemiju i pove}anje svog u~e{}a u ka-
pitalu. Nadle`ni u NIS-u dodaju da su
Petrohemiji, kao i NIS-u potrebna zna-
~ajna sredstva za kompleksnu moder-
nizaciju, te }e sva nastojanja NIS-a bi-
ti usmerena na rafinerijski kompleks
kompanije. U isto vreme u cilju obez-
be|enja bolje pozicije Petrohemije, NIS
je, posle konverzije dugovanja Petrohe-
mije prema dr`avnim kompanijama
kakve su Srbijagas, Eksim banka i EPS,
izrazio spremnost da izvr{i konverziju.

E. D.

Partnerstvo Rusije i Ujedinjenih Arapskih Emirata
Ujedinjeni Arapski Emirarti i Rusija planiraju da potpi{u ugovor o saradnji u
oblasti nuklearne energije, rekao je ruski ministar energije Sergej [matko. On
je dodao da }e iza toga uslediti zajedni~ki rad u oblasti istra`ivanja reaktora, a
Rusija }e u~estvovati i u programu koji su Emirati dogovori sa Ju`nom Kore-
jom. UAE su u decembru pro{le godine odobrili korporaciji Koreja elektro-
nik pauer ugovor vredan 18,6 milijardi dolara o gradnji ~etiri nuklearne elek-
trane do 2020. godine. Svaka od nuklearki, koje }e se graditi na zapadnoj oba-
li Abu Dabija, bi}e snage 1.400 megavati. Energoportal.info

ENERGETIKA U SVETU

Granski sindikat hemije, nemetala, energetike i rudarstva 
„Nezavisnost“

Akcionim planom do socijalno 
prihvatljivog restrukturiranja EPS-a

Kao potpisnik Ugovora o Energet-
skoj zajednici i Memoranduma o
socijalnoj dimenziji Energetske
zajednice, Vlada Srbije je u oba-

vezi da u saradnji sa socijalnim partne-
rom obezbedi sve neophodne predu-
slove za implementaciju nacionalnog
Akcionog plana za re{avanje socijalnih
posledica - jedan je od zaklju~aka okru-
glog stola „Primenom akcionog plana
do socijalno prihvatljivog restrukturi-
ranja EPS-a“ u organizaciji Granskog
sindikata hemije, nemetala, energetike
i rudarstva „Nezavisnost“. HNER „Ne-
zavisnost“ zahteva od Vlade, Upravnog
odbora i poslovodstva EPS-a da se
obezbedi kvalitetno informisanje, kon-
sultovanje, kao i su{tinski socijalni di-
jalog u EPS-u uz u~e{}e reprezentativ-
nih granskih sindikata na nivou Repu-
blike Srbije.  

- Tra`imo da nam se omogu}i da
u~estvujemo u pregovorima oko re-
strukturiranja Elektroprivrede Srbije
kao i otpo~injanje pregovora o zaklju-
~ivanju posebnog kolektivnog ugovora
za sektor energetike. Od Vlade Srbije

o~ekujemo da ubrza sprovo|enje Akci-
onog plana, koji je donet kako bi se
ubla`ile socijalne posledice nakon {to je
Srbija pristupila Energetskoj zajednici
- istakao je Dragan Vesi}, sekretar
Granskog sindikata hemije, nemetala,
energetike i rudarstva „Nezavisnost“
dodav{i da Akcioni plan obavezuje po-
slovodstvo EPS-a da u pregovore oko
restrukturiranja uklju~i sindikat. 

On je dodao da Akcioni plan ima za
cilj da obezbedi za{titu potro{a~a elek-
tri~ne energije i prava zaposlenih u toj in-
dustrijskoj grani, unapredi socijalni dija-
log u sektoru energetike i organizaciju
rada. Predsednik GS HNER „Nezavi-
snost“ Milorad Panovi}  istakao je da sin-
dikalci sada otvaraju to pitanje jer se o~e-
kuje restrukturiranje Elektroprivrede Sr-
bija i pove}anje cene elektri~ne energije.
Na konferenciji za novinare nagla{eno je
da je Ugovor o formiranju Energetske
zajednice potpisan  u Atini 2005. godine
i podrazumeva liberalizaciju tr`i{ta elek-
tri~ne energije. Zakon o ratifikaciji tog
ugovora u Srbiji je stupio na snagu sredi-
nom 2006. godine. G. V.

N aftna industrija Srbije i NefteGa-
zlnkor }erka-firma ruske kom-
panije Zarube`neft, osnivaju za-
jedni~ko preduze}e za istra`i-

vanje i proizvodnju nafte u Republici
Srpskoj (BiH), saop{tili su nadle`ni u
NIS-u. Memorandum o osnivanju za-
jedni~kog preduze}a potpisali su 16.
jula u Banjaluci, zamenik predsednika
Upravnog odbora Gaspromnjefta, ge-
neralni direktor NIS Kiril Krav~enko i
Jurij Belov kao opunomo}eni pred-
stavnik NefteGazlnkor, u prisustvu
predsednika Vlade Republike Srpske,
Milorada Dodika,  ~lanova Kabineta,
ambasadora Ruske Federacije u BiH,
Aleksandra Bocan - Har~enka i mini-
stra rudarstva i energetike Republike
Srbije, Petra [kundri}a.

U skladu s potpisanim dokumen-
tom, sfera delatnosti zajedni~kog pred-
uze}a bi}e istra`ivanje i eksploatacija
ugljovodoni~kih sirovina na teritoriji
Republike Srpske .

Po preliminarnim procenama obim
geolo{kih rezervi na teritoriji Republi-
ke Srpske iznosi oko 50 miliona tona u

naftnom ekvivalentu. U slu~aju uspe-
{nih rezultata geolo{ko-istra`iva~kih
radova, ~iji je po~etak planiran za 2011.
godinu, eksploatacija nafte i gasa u Re-
publici Srpskoj mo`e da po~ne ve}
2014. godine.   

Maksimalna koli~ina proizvodnje na
nalazi{tima mo`e biti dostignuta do
2020. godine i iznosi}e do milion tona
godi{nje.

O~ekuje se da }e u prvoj fazi realiza-
cije projekta obim zajedni~kih investi-
cija u geolo{ko-istra`iva~ke radove iz-
nositi oko 20 miliona dolara.

Kompanije NIS i NefteGazlnkor  ve}
dugo rade u regionu i imaju zna~ajan
organizacioni, tehni~ki i kadrovski po-
tencijal za realizaciju ovog projekta. -
NIS ima iskustvo realizacije niza sli~nih
projekata na teritoriji Srbije, a {irenje
tog segmenta poslovanja  kompanije na
teritoriju Republike Srpske je potpuno
u skladu sa strategijom NIS za razvoj
poslovanja u regionu - izjavio je zame-
nik predsednika Upravnog odbora Ga-
spromnjefta, generalni direktor NIS-a,
Kiril Krav~enko. E. D.

Zajedni~ko preduze}e NIS-a i 
NefteGazInkor u Republici Srpskoj

Te`nje Srbije da u~estvuje u izgradnji nuklearne elektrane Belene sve nagla{enije

Odluka u septembru
P redstavnici Vlade Srbije vode

intenzivne pregovore sa bugar-
skim partnerima o u~e{}u na{e
zemlje u izgradnji nuklearne
elektrane Belene i poku{avaju
da obezbede {to povoljniju po-

ziciju za na{u stranu u tom poslu. Pre-
ma informacijama koje su se mogle
ovih dana pro~itati u medijima odluka
}e biti doneta u septembru. Najavljeno
je da bi Srbija u vlasni{tvu Belena treba-
lo da  u~estvuje sa pet odsto pa se spe-
kuli{e da bi na{a vlada za te namene
morala da izdvoji oko 360 miliona evra.

S obzirom na hroni~nu besparicu u
dr`avnoj kasi nije te{ko prognozirati da
}e Srbija u slu~aju da postigne dogovor
o u~e{}u u izgradnji nuklearke Belene za
tu svrhu poku{ati da obezbedi povoljne
kreditne linije najverovatnije iz Kine.
Razgovore na tu temu sa kineskim
predstavnicima vodio je Petar [kundri},
srpski ministar rudarstva i energetike,
tokom svoje nedavne posete najmno-
goljudnijoj zemlji sveta. Stru~na javnost
pozdravlja odluku nadle`nih da razmo-
tre mogu}nost da Srbija u~estvuje u
gradnji nuklearke Belene. Nau~ni savet-

nik Instituta „Vin~a“ Ilija Ple}a{ ide ko-
rak dalje i predla`e da {to pre treba uki-
nuti Moratorijum o zabrani izgradnje
nuklearnih elektrana u na{oj zemlji. 
- Moratorijum spre~ava razvoj nuklear-
ne nauke u Srbiji, ta grana se kod nas
gotovo potpuno ugasila i sve manji broj
studenata je zainteresovan za izu~avanje
te oblasti. Tako|e, struja dobijena iz nu-
klearki je jeftinija nego ona koja se do-
bija iz termoelektrana {to je svakako
prednost. Treba ista}i i to da nuklearne
elektrane mnogo manje zaga|uju ̀ ivot-
nu sredinu nego termoelektrane {to je
jo{ jedan razlog za{to treba favorizovati
njihovu gradnju. Strah ekologa da bi iz-
gradnja nuklearke bila opasna zbog
eventualnog kvara koji bi mogao da
ugrozi zdravlje ljudi i `ivotnu okolinu
nije opravdan jer u okru`enju Srbije u
pre~niku od 400 kilometara ve} postoji
18 ili 19 nuklearnih elektrana - nagla{a-
va na{ sagovornik. On pozdravlja ideju
da Srbija u~estvuje u izgradnji nuklear-
ne elektrane Belene i smatra da bi se in-
vesticija u taj proizvodni objekat isplati-
la veoma brzo. Naime, shodno procen-
tu u~e{}a u vlasni{tvu na{a zemlja dobi-

jala  bi odre|ene koli~ine elektri~ne
energije {to je u uslovima sve ve}e po-
tro{nje struje u regionu veoma zna~aj-
no, isti~e na{ sagovornik. Da je za Srbi-
ju dobro da u~estvuje u izgradnji nukle-
arke Belene sla`e se i biv{i vr{ilac du-
`nosti ministra energetike Slobodan
Ru`i}. - Poznato je da su i region i Evro-
pa suo~eni sa akutnim nedostatkom
struje. S obzirom na to, distribucija
elektri~ne energije iz nuklearke Belene
u Srbiju je ne{to od ~ega bi na{ elektro-
distributivni sistem imao samo koristi.
Isto tako, to bi bilo dobro iskustvo za
srpske stru~njake koji bi se u praksi ob-
u~ili za rad u nuklearkama. Mi na tom
planu nemamo iskustva a  moramo da
se pripremamo za situaciju kada }emo i
u Srbiji biti prinu|eni da gradimo nu-
klearke. Jednostavno, struje je sve man-
je i izgradnja novih proizvodnih objeka-
ta, uklju~uju}i tu i nuklearne elektrane
jeste nasu{na potreba. Bilo koja koli~i-
na jeftine elektri~ne energije, jeftinije od
one koja se proizvodi u termoelektrana-
ma, veoma je zna~ajna i takvu priliku ne
treba propustiti - zaklju~uje na{ sago-
vornik. G. V. M.

Potvr|en sporazum o podmorskoj
kablovskoj vezi Crne Gore i Italije

Skup{tina Crne Gore je usvojila Za-
kon o potvr|ivanju sporazuma iz-
me|u Crne Gore i Italije o izgradnji
podmorske elektroenergetske in-

terkonekcije prenosnih mre`a dve dr`a-
ve. Ministar ekonomije Branko Vujovi}
ka`e da je predvi|eno da operatori pre-
nosnog sistema Crne Gore i Italije reali-
zuju  izgradnju nove elektroenergetske
interkonekcije izme|u Italije i Crne Go-
re i to putem realizacije strate{kog part-
nerstva izme|u crnogorskog Prenosa
AD i italijanske Terne S.p.A, upisom no-
voizdatih akcija Prenosa od strane Terne
S.p.A, u iznosu od 22 odsto.

Pored izgradnje nove elektroenerget-
ske interkonekcione veze izme|u Itali-

je i Crne Gore, odnosno podmorskog
dalekovodnog kabla, ~iji je kapacitet
1.000 megavati i koji }e izgraditi Terna,
Prenos }e izgraditi mre`ne konekcije iz-
me|u nove interkonekcione veze sa Ita-
lijom i postoje}e 400 kV prenosne mre-
`e Crne Gore, kao i novi 400 kV preno-
sni vod izme|u Pljevalja i Tivta (Kotor).

Osim toga, projekat predvi|a i dodat-
ne mre`ne infrastrukture, novi 400 kV
interkonekcioni vod izme|u Crne Gore i
Bosne i Hercegovine ili novi 400 kV inter-
konekcioni vod izme|u Crne Gore i Srbi-
je, koje su neophodne za optimalnu upo-
trebu novog interkonekcionog sistema.
Re~ je o Projektu ~ija vrijednost prema{u-
je 700 miliona evra. Energoportal.info
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Za{to Srbija jo{ nema socijalne karte

Svega 20 odsto siroma{nih 
koristi popust za struju

O d 107.000 socijalno ugro`e-
nih gra|ana u Srbiji  po-
pust na pla}anje struje ko-
risti njih 22.000. To zna~i
da svega  20 odsto socijalno
ugro`enih potro{a~a koji

su prethodni ra~un izmirili na vreme
koristi pravo popusta od 35 odsto.
Razlog je taj {to potro{a~i nisu dovol-
jno informisani o svojim pravima.
EPS u proseku za te popuste mese~-
no izdvaja oko 6 miliona dinara - iz-
javio je Milan Mirosavljevi}, direktor
sektora za tarife i tarifne kupce Elek-
troprivrede Srbije, na okruglom sto-
lu „Za{to Srbija jo{ nema socijalne
karte“ u organizaciji internet ~asopi-
sa Balkanmagazin.

Predsednik Upravnog odbora
EPS-a Aca Markovi} istakao je da je
izrada socijalne karte i definisanje kri-
terijuma za odre|ivanje socijalnih ka-
tegorija potro{a~a u interesu te kom-
panije, kako bi EPS {to pre mogao da
po~ne ofanzivniju ekonomsku politi-
ku koja se odnosi na cenu i naplatu

struje. Pomo}nica ministra za rad i
socijalnu politiku Radmila Bukmiro-
vi}-Kati} istakla je da je neophodno
da se utvrde kriterijumi za definisan-
je socijalno ugro`enih potro{a~a

energije. Prema njenim re~ima, do
kraja juna Vlada Srbije treba da usvo-
ji novi zakon o za{titi potro{a~a, koji
daje osnov za utvr|ivanje ugro`enih
potro{a~a. Radmila Bukumirovi}-

Kati} je dodala da je u proceduri i no-
vi zakon o socijalnoj za{titi, kojim }e
se definisati koje kategorije su najran-
jivije, a bi}e precizno definisane i od-
re|ene kategorije potro{a~a. Nakon
ova dva zakona, naglasila je pomo}-
nica ministra,  bi}e odre|ena osnova
da bi se ustanovili kriterijumi kako
prepoznati ugro`ene potro{a~e, ko ih
identifikuje i tek na kraju }e se odre-
diti vrste pomo}i tim potro{a~ima.

Gordan Tani}, rukovodilac Sekto-
ra za ekonomsko-finansijske poslove
Agencije za energetiku, istakao je da je
Vlada Srbije oktobra pro{le godine
usvojila Akcioni plan za re{avanje so-
cijalnih posledica Energetske zajedni-
ce, ~ija je jedna od klju~nih ta~aka
obezbe|ivanje potrebnog nivoa za{ti-
te za ugro`ene potro{a~e, u skladu sa
odr`ivim i konkurentnim tr`i{tem
energenata. Da bi se to ostvarilo po-
trebno je usvojiti propis kojim se defi-
ni{u kriterijumi i indikatori za utvr|i-
vanje socijalno ugro`enih potro{a~a
elektri~ne energije. Agencija za ener-

getiku je zavr{ila svoj deo posla i dala
predlog za izradu energetske socijalne
karte. Prema Tani}evim re~ima, u
evropskim zemljama se primenjuje
vi{e na~ina pomo}i siroma{nima koji
nemaju sredstva da plate ra~une za
struju. Jedan od tih na~ina je direktna
pomo} socijalno najugro`enijima, {to
nije prihvatljivo za Agenciju za ener-
getiku jer u tom slu~aju doma}instva
dobijeni novac mogu da koriste i za
druge namene. U Agenciji smatraju
da re{enje nije ni u uvo|enju socijal-
nih tarifi jer ona jedan broj potro{a~a
osloba|a pla}anja na teret drugog
broja. Tani} je istakao da Agencija
prednost daje vrednosnim vau~erima.
Pojedini energetski stru~njaci predla-
`u da se najsiroma{nijim doma}in-
stvima omogu}i da mese~no besplat-
no tro{e 250 kilovat-sati struje, s tim
da im se da i vrednosni vau~er kojim
bi kupili drva, ugalj ili platili gas za
grejanje. Procenjuje se da u Srbiji ima
oko 700.000 socijalno ugro`enih sta-
novnika. Gojko Vlaovi}

Srbija raspola`e velikim potencijalom u obnovljivim izvorima energije

Proizvodnja peleta donosi 
50 miliona evra godi{nje

Klimatske promene kao i glo-
balno zagrevanje koje su ne-
minovne, nisu vi{e stvar po-
lemike me|u stru~njacima.
Fokus me|unarodnih ekspe-
rata okrenut je ka tome kako

spre~iti posledice ukoliko se emisija
{tetnih gasova sa efektom staklene ba-
{te uskoro ne smanji. Globalni dogo-
vor u Kopenhagenu, koji je trebalo da
donese me|unarodni konsenzus o ko-
li~ini smanjenja ugljen-dioksida, nije
uspeo. Budu}nost je neizvesna, a „naj-
crnje“ prognoze govore da bi do kraja
veka, ukoliko industrija nastavi da za-
ga|uje istim intenzitetom a energija
nesmanjeno da se tro{i, Srbija mogla
da postane severni obod Sahare.

Iako ne spadamo u velike zaga|i-
va~e, s obzirom na to da nam indu-
strija nije dovoljno razvijena, ~injenica
je da radimo sa zastarelim tehnologi-
jama. Tako|e, Srbija spada u zemlje sa
najve}om potro{njom elektri~ne
energije, ~ak 40 odsto vi{e u odnosu
na razvijene evropske zemlje. Hitni
koraci u promeni energetskih navika
moraju da se u~ine, ali da se razmatra
o kori{}enju alternativnih izvora ener-
gije, koji su kod nas tek u povoju.

Srbija raspola`e velikim potencija-
lom i mogla bi da se okrene ka obnov-
ljivim izvorima energije. Osim solar-

ne, energije vode i vetra, najve}a mo-
gu}nost le`i pre svega u biomasi.
Stru~njaci procenjuju da bi se od ot-
padaka iz poljoprivrede, {umarstva i
drvno prera|iva~ke industrije moglo
dobiti oko 2,4 miliona tona ekviva-
lentne nafte. Procene su da u Srbiji
ima oko milion metara kubnih drv-
nog otpada od kojeg bi mogao da se
prave pelet (vrsta goriva dobijenog iz
biomase). Godi{nje bi moglo da se na-
pravi oko 500.000 tona peleta, ~ija se
tr`i{na vrednost kre}e oko 50 miliona
evra. Pelet je ekonomi~an, jeftiniji je

od struje, mazuta i lo  ̀ulja i idealno je
gorivo za doma}instva koja nisu na si-
stemu daljinskog grejanja. Stepen is-
kori{}enosti uglja kre}e se oko 50 od-
sto, dok je ostatak pepeo, a stepen is-
kori{}enosti peleta je ~ak 95 odsto. 

Ahim [tajner, podsekretar UN i
izvr{ni direktor Programa Ujedinje-
nih nacija za `ivotnu sredinu (UN-
EP), naglasio je da je investiranje u
obnovljive izvore energije i recikla-

`nu industriju ne samo {ansa da se
o~uva `ivotna sredina, ve} i da se
otvore nova radna mesta.

S obzirom na to da se ne ubraja u
razvijene industrijske zemlje, Srbija
po Kjoto protokolu nema obavezu
smanjenja emisije {tetnih gasova, ali
su joj kao dr`avi u razvoju dostupni
mehanizmi ~istog razvoja (CDM). To
zna~i da neka razvijena zemlja mo`e
da ulo`i u nove tehnologije zemalja u
razvoju, naj~e{}e u energetskom sek-
toru, grejanju i transportu i samim
tim ispuni svoje me|unarodne obave-

ze. Sa druge strane, nerazvijene zemlje
na taj na~in modernizuju zastarelu
tehnologiju i smanjuju zaga|enje u
svojoj sredini. Me|utim, smanjenje
emisije gasova jedan je od uslova za
pristup EU, tako da nadle`ni moraju
da razmi{ljaju u tom pravcu. Politika
Evropske unije je „20-20-20“, odno-
sno smanjenje emisije CO2 za 20 od-
sto u odnosu na 1991. godinu do
2020. kao i pove}anje upotrebe ob-

novljivih izvora energije za 20 odsto.
Nadle`ni u Srbiji isticali su u vi{e na-
vrata da }e prihvatiti platformu EU. U
Ministarstva `ivotne sredine rade na
inventaru o koli~ini {tetnih gasova ko-
ji se emituju kod nas, tako da bi, pre-
ma najavama, do kraja jeseni spisak
zaga|iva~a i koli~ine gasova koje ispu-
{taju u atmosferu trebalo da bude go-

tov. S obzirom na to da energetski
sektor emituje najve}u koli~inu gaso-
va sa efektom staklene ba{te, okretan-
je ka alternativnim izvorima energije
jedina je {ansa. A najve}i potencijal
Srbije je upravo u kori{}enju biomase
kao obnovljivog resursa u proizvodnji
elektri~ne energije.

Katarina @ivanovi}

Osloba|anje zaostav{tine iz pro{losti 
- Srbija je zemlja koja treba da postane ~lanica EU, ali mora da se oslobodi zaostav{tina iz

pro{losti, pre svega lo{e infrastrukture i industrije koja radi sa zastarelim tehnologijama i zaga-
|uje okolinu. Tako|e, godinama se trudimo da ubedimo nadle`ne u Srbiji da izbace olovni ben-
zin iz upotrebe. Samo tri ili ~etiri dr`ave na svetu ga koriste, a Srbija je jedna od njih - isti~e Ahim
[tajner, podsekretar UN i izvr{ni direktor Programa Ujedinjenih nacija za ̀ ivotnu sredinu

Od otpadaka iz poljoprivrede, {umarstva i drvno prera|iva~ke industrije mo`e se dobiti oko 2,4 miliona tona
ekvivalentne nafte

Elektroprivreda Srbije za ugro`ene gra|ane odobrava popust od 35 odsto
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